



رئيسنا هو الرئيس السياسي لمؤسستنا. فهو /هي يدير/ تدير أنشطتنا، ويرأس / ترأس اجتماعات كاملة ويعمل / تعمل كمثل / كممثلة لنا في الفعاليات والتجمعات العالمية.

ويشغل الرئيس منصب الرئيس للجنة التنفيذية، التي توجه وتراقب عملنا.

وجميع رؤسائنا شخصيات بارزة تتمتع بأساس برلماني قوي في بلادهم. وكان من بينهم العديد من زعماء ورؤساء البرلمان، إلى جانب رؤساء وزراء ونواب سابقين.

ويتم انتخاب الرؤساء لولاية واحدة مدتها ثلاث سنوات فقط من قبل المجلس الحاكم لدينا. نحاول التأكد من وجود تناوب منتظم بين مجموعتنا الجيوسياسية.

ورئيستنا الحالية هي البرلمانية السيدة توليا أكسون، التي تم انتخابها في 27 تشرين الأول/ أكتوبر 2023.

## السيرة الذاتية لمعالي الدكتورة توليا أكسون

ولدت الدكتورة توليا أكسون في 23 تشرين الثاني/نوفمبر 1976 في بولياغا وارد، قسم توكويو، مقاطعة رونغوي، منطقة ميبيا. والدكتورة توليا هي سابع رئيس للجمعية الوطنية لجمهورية تنزانيا المتحدة وثاني امرأة تشغل هذا المنصب. وهي تمثل دائرة ميبيا الحضرية في البرلمان. في 27 تشرين الأول/ أكتوبر 2023، تم انتخابها رئيسة للاتحاد البرلماني الدولي في الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي في لواندا، أنغولا.

## التعليم

التحقت الدكتورة توليا بمدرسة مابوندي الابتدائية في توكويو من العام 1984 ولغاية العام 1990، ومدرسة لوليزا الثانوية للبنات في ميبيا من العام 1991 ولغاية العام 1994، ومدرسة زاناكي الثانوية للبنات في دار السلام من العام 1995 ولغاية العام 1997 قبل أن تلتحق بجامعة دار السلام في العام 1998 وتخرج من الجامعة بإجازة في الحقوق. حصلت الدكتورة توليا على درجة الماجستير في القانون العام 2003 من جامعة دار السلام. اجتازت امتحانات المحامين التنزانيين وحصلت على شهادة الممارسة القانونية في العام 2004. في العام 2005، تم قبولها في جامعة كيب تاون لدراسات الدكتوراه، وتخرجت من درجة الدكتوراه في الفلسفة في القانون في العام 2007.

## المسيرة المهنية

بدأت الدكتورة توليا حياتها المهنية في العام 2001 كمساعدة تدريس للدراسات العليا في جامعة دار السلام. تمت ترقيتها إلى محاضرة مساعدة في القانون في العام 2004 بعد أن أكملت درجة الماجستير ثم إلى محاضرة في العام 2007 بعد الانتهاء من الدكتوراه. في العام 2009، تم تعيينها عميدة مساعدة لكلية الحقوق بجامعة دار السلام، وهو المنصب الذي شغلته لمدة ست سنوات قبل ترقيتها إلى محاضرة أولى في العام 2011.

تم تعيين الدكتورة توليا في أول جمعية تأسيسية لتنزانيا في شباط/فبراير 2014 من قبل رئيس تنزانيا الرابع، معالي الدكتور جاكايا مريشو كيكويتي. تقديراً لأدائها المتميز كمعينة رئاسية في الجمعية التأسيسية، عينها الرئيس كيكويتي نائباً للمدعي العام لجمهورية تنزانيا المتحدة في العام 2015.

## الخبرة السياسية

عين الرئيس الخامس لتنزانيا، معالي الدكتور جون بومي جوزيف ماجوفولي، الدكتورة توليا كعضوة في البرلمان في 16 تشرين الثاني/نوفمبر 2015. في عامها الأول كسياسية نشطة (2015)، تنافست وفازت بمنصب نائب رئيس الجمعية الوطنية في تنزانيا. شغلت منصب نائب رئيس مجلس النواب من العام 2015 ولغاية العام 2020. في الانتخابات العامة للعام 2020، تم انتخاب الدكتورة توليا عضوة في البرلمان عن دائرة ميبيا الحضرية ثم أعيد انتخابها نائباً لرئيس مجلس النواب.



في 1 شباط/فبراير 2022، انتخب برلمان تنزانيا الـ 12 الدكتورة توليا رئيسةً للجمعية الوطنية لجمهورية تنزانيا المتحدة. أصبحت ثاني امرأة في تنزانيا تشغل أعلى منصب في الجمعية الوطنية في تنزانيا. كما شغلت منصب رئيسة المجموعة الجيوسياسية الإفريقية في الاتحاد البرلماني الدولي من العام 2023 ولغاية العام 2023. وهي أيضاً رئيسة مكتب رؤساء مجموعة شرق إفريقيا (EAC) من 2023 ولغاية 2024 ورئيسة مجلس الاستثمار في المنطقة الإفريقية للرابطة البرلمانية للكومنولث (CPA).

### الحياة الاجتماعية

تتمتع الدكتورة توليا أكسون بالرقصات التقليدية، وتشارك في سباقات الماراثون، وتلعب كرة الشبكة خارج السياسة. تتحدث السواحلية والإنجليزية والفرنسية. الدكتورة توليا متزوجة ولديها طفلان.



# President

---



Our President is the political head of our institution. He/she directs our activities, chairs full meetings and acts as our representative at global events and gatherings.

The President serves as head of our [Executive Committee](#), which guides and monitors our work.

Our Presidents are all leading figures with a strong parliamentary background in their own country. They have included many Speakers and Presidents of Parliament, along with former prime ministers and MPs.

Presidents are elected for one mandate of three years only by our [Governing Council](#). We try to ensure that there is a regular rotation between our [geopolitical groups](#).

Our current President is Tulia Ackson who was elected on 27 October 2023.

## [Tulia Ackson's biography](#)

Hon. Dr. Tulia Ackson was born on 23 November 1976 in Bulyaga Ward, Tukuyu Division, Rungwe District, Mbeya Region. Dr. Ackson is the seventh Speaker of the National Assembly of the United Republic of Tanzania and the second woman to hold the position. She represents the Mbeya Urban Constituency in Parliament. On 27 October 2023, at the 147th IPU Assembly in Luanda, Angola, she was elected President of the Inter-Parliamentary Union (IPU).

## **Education**

Dr. Ackson attended Mabonde Primary School in Tukuyu from 1984 to 1990, Loleza Girls Secondary School in Mbeya from 1991 to 1994, and Zanaki Girls Secondary School in Dar es Salaam from 1995 to 1997, before enrolling in the University of Dar es Salaam in 1998 and graduating with a Bachelor of Laws (LLB) in 2001. Dr. Tulia received her Master of Laws (LLM) in 2003 from the University of Dar es Salaam. She passed the Tanzanian Bar Examinations and received a Certificate for Legal Practice in 2004. In 2005, she was admitted to the University of Cape Town for doctoral studies, and she graduated with a Doctorate of Philosophy in Law in 2007.

### **Professional career**

Dr. Ackson began her career in 2001 as a Postgraduate Teaching Assistant at the University of Dar es Salaam. She was promoted to Assistant Lecturer in law in 2004 after completing her master's degree and then to Lecturer in 2007 after completing her doctorate. In 2009, she was appointed Associate Dean of the University of Dar es Salaam's School of Law, a position she held for six years before being promoted to Senior Lecturer in 2011.

Dr. Ackson was appointed to the first Constituent Assembly of Tanzania in February 2014 by Tanzania's Fourth President, Hon. Dr. Jakaya Mrisho Kikwete. In recognition of her outstanding performance as a Presidential Appointee in the Constituent Assembly, President Kikwete appointed her as the Deputy Attorney General of the United Republic of Tanzania in 2015.

### **Political experience**

The Fifth President of Tanzania, Hon. Dr. John Pombe Joseph Magufuli, appointed Dr. Ackson as a Member of Parliament on 16 November 2015. In her first year as an active politician (2015), she contested for and won the position of Deputy Speaker of the National Assembly of Tanzania. She served as a Deputy Speaker from 2015 to 2020. In the 2020 General Election, Dr. Ackson was elected a Member of Parliament for Mbeya Urban Constituency and then re-elected as Deputy Speaker.

On 1 February 2022, the 12th Parliament of Tanzania elected Dr. Ackson as Speaker of the National Assembly of the United Republic of Tanzania. She became the second woman in Tanzania to serve in the highest position in Tanzania's National Assembly. She served as the President of the African Geopolitical Group of the IPU in 2023. She is also the Chairperson of the East African Community (EAC) Speakers Bureau from 2023 to 2024 and the Chairperson of the Investment Board of the Commonwealth Parliamentary Association (CPA) African Region

**Social life**

Outside of politics, Dr. Ackson enjoys traditional dances, participates in marathons, and plays netball. She speaks Swahili, English and French. Dr. Ackson is married with two children.